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NOTAT 

 

  

Notat vedr. orientering af regionsrådsformanden i forbindelse med tilbud 
om option i Syddanmark i juni 2017  

 
Administrationen er blevet bedt om at oplyse om regionsrådsformanden for Re-
gion Hovedstaden blev orienteret/taget med på råd af direktionen i forbindelse 
med Region Hovedstadens og Region Sjællands afslag på tilbud om option i 
Region Syddanmark i juni 2017. 
 
Beslutningen om ikke at gå med på optionen blev for Region Hovedstaden og 
Region Sjællands vegne truffet af it-direktørerne i begge regioner og i dialog 
med koncernledelsen i Region Hovedstaden. Henvendelsen blev ikke vendt po-
litisk, da vurderingen var, at et ja til en option var i modstrid med den politiske 
strategi om at indføre Sundhedsplatformen, og et ja til en option ville skabe 
usikkerhed for brugerne og medarbejdere som arbejdede med implementering.    
 
Regionsrådsformanden har ikke taget konsekvenser af administrationens hand-
len. Administrationen har handlet i tråd med regionsrådets mandat, da regions-
rådet havde bedt administrationen om at bruge alle kræfter på en god imple-
mentering af Sundhedsplatformen.  
 
Regionsrådet blev orienteret om regionens afslag om option i Syddanmark i en 
redegørelse for processen, som blev udsendt den 15. juli 2018 til regionsrådet. 
Redegørelsen er vedlagt som bilag til svaret.   
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Orientering til Regionsrådet om, hvorfor Region Hovedstaden ikke valgte at 
bruge en invitation til option fra Region Syddanmark i udbud vedrørende elek-
tronisk patientjournal 

Politiken ventes inden for den kommende tid at bringe en artikel om Region Ho-
vedstadens og Region Sjællands beslutning om at takke nej til en invitation om en 
såkaldt option i forbindelse med Region Syddanmarks it-udbud i juni 2017. 
 
Politiken har særligt fokus på om Region Hovedstaden og Region Sjælland ved at 
takke nej til at indgå som option i Region Syddanmarks udbud til elektronisk pati-
entjournal har afskåret muligheden for at få et fælles nationalt system. 
 
Udbud af elektronisk patientjournal 
Da Region Hovedstaden og Region Sjælland gik i udbud med Sundhedsplatformen 
inviterede vi de øvrige regioner til at komme med i udbuddet med en option om 
at tage systemet i brug. Optionen er en mulighed for at tage den udbudte løsning 
i brug uden forudgående udbud.  
 
Region Hovedstaden og Region Sjælland gik i udbud med en løsning, som udover 
at skulle være en ny elektronisk patientjournal også skulle erstatte en lang række 
fagsystemer, så langt flere arbejdsgange ville blive understøttet af et samlet sy-
stem.  
 
Region Syddanmark gik i slutningen af juni 2017 i udbud med en løsning, som 
skulle erstatte den eksisterende elektroniske patientjournal og medicinfunktiona-
litet. 
  
Kontrakten vedrørende Sundhedsplatformen blev indgået i december 2013. Den 
1. juni 2017, da Region Syddanmark fremsendte sin invitation, stod Sundheds-
platformsprogrammet netop overfor at afslutte den sidste milepæl. Region Ho-
vedstaden var derfor kontraktligt bundet til Epic og kunne ikke udtræde af denne 
aftale uden store økonomiske konsekvenser for Region Hovedstande og Region 
Sjælland. 
 
Invitation til at indgå som option i Region Syddanmarks udbud 
Det er helt almindelig praksis, at regionerne på it-området inviterer hinanden til 
at få optioner med i hinandens udbud. For at tage stilling til om det har værdi for 
den enkelte region at få en option med, skal det vurderes om løsningen passer 
ind i den strategi, som regionen har på det område som bliver udbudt, hvilke øv-
rige kontrakter regionen har på området og om løsningen passer sammen med 
regionens øvrige systemer og it-arkitektur. Disse invitationer rummer typisk tid til 
at drøfte mulighederne i de enkelte regioner og besvares på administrativt ni-
veau. 
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Side 2 
 

Invitationen fra Region Syddanmark om at få en option med i deres udbud om en 
elektronisk patientjournal blev sendt den 1. juni 2017 af it-direktør Morten Lund-
gaard og var stilet til it-direktørerne i hhv. Region Hovedstaden og Region Sjæl-
land Torben Dalgaard og Per Buchwaldt.   
 
I invitationen står der vedrørende tidsfrist: ”Hvis vi skal nå at udarbejde optio-
nerne, skal vi have en skriftlig tilkendegivelse fra jer om, at I ønsker at være om-
fattet af udbuddets optioner senest fredag d. 9. juni.” Desuden var det en forud-
sætning for at komme med som option, at Region Syddanmark først skulle være 
færdige med deres udvikling, før at Region Hovedstaden ville kunne indløse opti-
onen. 
 
Vedlagt er invitationen om option fra Region Syddanmark til jeres orientering.  
 
En samlet vurdering om ikke at indgå som option 
Samlet set skete afvisningen af at indgå som option i Region Syddanmarks udbud 
fordi: 

• Det ville stride mod den strategi som politisk var besluttet om implemen-
teringen af Sundhedsplatformen. 
 

• En indløsning af optionen ville betyde, at regionen samtidig skulle udbyde 
og implementere en lang række fagsystemer samtidig med implemente-
ringen af Region Syddanmarks løsning. 
 

• Region Hovedstaden var allerede forpligtet af kontrakten med Epic, som 
ikke kunne opsiges uden store økonomiske konsekvenser.   
 

• Den korte tidsfrist rummede ikke mulighed for at vurdere løsningen i for-
hold til Region Hovedstadens øvrige it-landskab. 

 
Beslutningen om ikke at gå med på optionen blev for Region Hovedstadens vegne 
truffet af it-direktør Torben Dalgaard i dialog med koncernledelsen. Henvendel-
sen blev ikke vendt politisk, da vurdering var, at et ja til en option var i modstrid 
med den strategi om at indføre Sundhedsplatformen som var politisk besluttet, 
og et ja til en option ville skabe stor usikkerhed for brugerne, programmet og hos 
leverandøren Epic. 
 
Der var i IT- og afbureaukratiseringsudvalget kendskab til udbuddet i Region Syd-
danmark, men det kom aldrig på tale, at der var et ønske om en option. 
 
Et skifte fra et EPJ-system til en andet er et enormt arbejde, der tager mange år, 
som vi ser det med implementeringen af Sundhedsplatformen, samt stort tilpas-
ningsarbejde ikke mindst for brugerne og deres arbejdsrutiner med videre. Desu-
den vil et hurtigt skifte fra en EPJ til en anden betyde, at den store investering der 
er gjort i uddannelse, tilpasning, økonomisk etc. kun vil have effekt i få år.  
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Altså forekom en option ikke attraktiv eller værende i tråd med den politisk lagte 
strategi om at implementere Sundhedsplatformen, men som en del af den almin-
delige løbende vurdering af tilbud om optioner fra de øvrige regioner. Derfor 
skete der ikke efterfølgende politisk orientering.  
 
 
Betød afslag på option et nej til en fælles dansk EPJ-løsning? 
Endelig stiller Politiken spørgsmålstegn ved om beslutningen om at takke nej til 
optionen betyder, at ”man afskar sig fra muligheden for at få et fælles EPJ-sy-
stem, i hele Danmark uden udbud.”  
 
I beslutningen om, hvorvidt Region Hovedstaden og Region Sjælland skulle takke 
ja til invitationen om option, har det ikke været en bevidst beslutningen at af-
skære sig fra muligheden for at få et fælles system til den elektroniske patient-
journal i hele Danmark. På tidspunktet, hvor Region Hovedstaden og Region Sjæl-
land takkede nej til optionen, var det en mulighed, at Sundhedsplatformen (Epic) 
ville vinde udbuddet i Syddanmark. 
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Lena Fredensborg Andersen

Fra: Torben Dalgaard
Sendt: 8. juni 2017 15:57
Til: IMT-FP-Center for It, medico og Telefoni
Emne: VS: Mulige optioner for andre regioner - region Syds EPJ-udbud. 

t.o. 
 
 
 
 
 
Med venlig hilsen 
 
 
 
Torben Dalgaard 
 
Direktør 
 
Direkte:    <tel:+45%C2%A038%2064%2080%2053> +45 38 64 80 53 
 
Mobil:       <tel:+45%2051%2032%2033%2036> +45 51 32 33 36 
 
Mail: torben.dalgaard@regionh.dk <mailto:torben.dalgaard@regionh.dk> 
 
Region Hovedstaden 
Center for It, Medico og Telefoni 
Borgervænget 7, 3. 
2100 København Ø 
Tlf:  <tel:+45%2038%2064%2080%2000> +45 38 64 80 00 
Web: http://www.regionh.dk/imt 
 
 
 
Fra: Torben Dalgaard 
Sendt: 8. juni 2017 13:46 
Til: 'Morten Lundgaard' <mlh@rsyd.dk> 
Cc: pebu@regionsjaelland.dk 
Emne: SV: Mulige optioner for andre regioner - region Syds EPJ-udbud. 
 
 
 
Kære Morten 
 
 
 
Tak for din mail og tilbud om option, som jeg besvarer på vegne af Region Hovedstaden og Region 
Sjælland. 
 
 
 
Da vi, som bekendt, er i gang med at implementere Sundhedsplatformen i begge regioner, vil en 
option på ny anskaffelse ikke være meningsfuld. 
 
 
 
Vi takker derfor nej tak til optionen, men tak for tilbuddet. 
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Og så vil vi selvfølgelig følge jeres udbudsproces med spænding - vi stiller altid gerne op til en 
drøftelse om vores overvejelser og erfaringer med leverandørstyring. 
 
 
 
 
 
Med venlig hilsen 
 
 
 
Torben Dalgaard 
 
Direktør 
 
Direkte:    <tel:+45%C2%A038%2064%2080%2053> +45 38 64 80 53 
 
Mobil:       <tel:+45%2051%2032%2033%2036> +45 51 32 33 36 
 
Mail: torben.dalgaard@regionh.dk <mailto:torben.dalgaard@regionh.dk> 
 
Region Hovedstaden 
Center for It, Medico og Telefoni 
Borgervænget 7, 3. 
2100 København Ø 
Tlf:  <tel:+45%2038%2064%2080%2000> +45 38 64 80 00 
Web: http://www.regionh.dk/imt 
 
 
 
Fra: Morten Lundgaard [mailto:mlh@rsyd.dk] 
Sendt: 1. juni 2017 17:37 
Til: pebu@regionsjaelland.dk <mailto:pebu@regionsjaelland.dk> ; Torben Dalgaard 
<torben.dalgaard@regionh.dk <mailto:torben.dalgaard@regionh.dk> > 
Emne: Fwd: Mulige optioner for andre regioner - region Syds EPJ-udbud. 
 
 
 
Kære begge, 
 
 
 
Vi er nu i Region Syd kommet så langt, at vi i løbet af juni skal færdiggøre vores udbudsmateriale på 
nyt EPJ (døbt EPJ-Syd internt). 
 
I den sammenhæng, skal jeg derfor formelt bede jer tage stilling til, om I ønsker at have en option på 
resultatet af udbuddet. 
 
Jeg er naturligvis klar over jeres særlige situation omkring Sundhedsplatformen - men jeg synes 
alligevel at det vil give mening at sikre en formel invitation, således at I formelt kan give os et 
respons. 
 
 
 
Vedlagt derfor materiale omkring mulighederne for at kunne etablere optioner i Region Syds EPJ-
udbud for øvrige regioner. 
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Jeg finder det væsentligt at fremhæve, at adgangen til optioner er konstrueret ud fra en række 
forudsætninger: 
 
·         At optionerne ikke må fylde så meget i udbuddet, at de reelt kan afgøre valg af leverandør på 
bekostning af krav til økonomi og kvalitet i Region Syddanmark 
 
·         At optionerne er et tilbud, som ikke forhindrer jer i at gennemføre egne udbud. 
 
·         At der er tale om option på ny anskaffelser, da adgang til opgradering af eksisterende systemer 
vil være konkurrenceforvridende. 
 
·         At der af hensyn til leverandørernes kapacitet indsættes en to-årig venteperiode, således at 
RSD har sikkerhed for at leverandøren  har fokus på implementeringsopgaven i RSD. Det vil dog være 
muligt at aftale andre forhold i samspil mellem regionen, RSD og leverandøren. 
 
·         At adgangen til optionerne forudsætter leverancer af specifikke informationer - med meget kort 
deadline (inden udgangen af juni) RSD's projekt forventer at levere en skabelon, der angiver, hvilke 
oplysninger, som øvrige regioner skal bidrage med, for at kunne benytte sig af optionerne. 
 
 
 
Hvis vi skal nå at udarbejde optionerne, skal vi have en skriftlig tilkendegivelse fra jer om, at I ønsker 
at være omfattet af udbuddets optioner senest fredag d. 9. juni. 
 
 
 
Vedlagt to dokumenter, som tilsammen giver et billede af, hvad vi kan tilbyde jer: 
 
 
 
1.      Et notat, der beskriver forudsætninger og muligheder for vilkår. Som det vil fremgå, tager 
notatet sigte på den situation, at RN og RM vælger at være omfattet af en option, men vilkårene vil 
naturligvis være de samme for  jer. 
 
 
 
2.      Et opdateret notat om scope, som har været anvendt til at kommunikere scope og elementer af 
tidsplanen til mulige tilbudsgivere. 
 
 
 
Der er naturligvis mange andre oplysninger end de her indeholdte, som kunne være interessante for 
jer at kende forud for en beslutning, men det vedhæftede er hvad vi har haft mulighed for at 
producere på forhånd. 
 
 
 
Hvis der er konkrete spørgsmål til dokumenterne foreslår jeg, derfor at I tager direkte kontakt til 
Helge Præstgaard Carlsen, som er udbudsansvarlig. Jeg tror, at det er hurtigere end mail-dialog - og 
også hurtigere end hvis jeg skal stå som mellemmand. 
 
 
 
 
E-mail: 
 
Helge.Praestgaard.Carlsen@rsyd.dk <mailto:Helge.Praestgaard.Carlsen@rsyd.dk> 
 
 
Direkte: 
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 <tel:29202202> 29202202 
 
 
 
 
 
Men derudover er I naturligvis velkommen til at kontakte mig for yderligere dialog/uddybning. 
 
 
 
 
 
Venlig hilsen 
 
Morten Lundgaard 
 
 
 
 
 
 
 
 
 logo <https://regionsyddanmark.dk/site/mailsigimg/123731.jpg> 
 
 
Damhaven 12, 7100 Vejle 
 
 
Hovednummer: 
 
 
 
 <http://www.rsyd.dk/> www.rsyd.dk 
 
 
 
 
 
 
  _____ 
 
 
 
Denne e-mail indeholder fortrolig information. Hvis du ikke er den rette modtager af denne e-mail eller 
hvis du modtager den ved en fejltagelse, beder vi dig venligst informere afsender om fejlen ved at 
bruge svarfunktionen. Samtidig bedes du slette e-mailen med det samme uden at videresende eller 
kopiere den. 
 




